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قیمت اینترنت آزاد شد

بنا به مصوبه شورای رقابت قیمت گذاری اینترنت 
از این پس با روش جدید انجام خواهد شد.

با بررســی بازار اینترنت ثابت، شــورای رقابت این بازار را 
مصداق بازار انحصاری تشخیص داد و مرکز ملی رقابت به 

تنظیم دستورالعمل قیمت مکلف شد.
به گزارش تجارت نیوز به نقل از روابط عمومی مرکز ملی 
رقابت، با بررسی های لازم در خصوص بازار اینترنت ثابت، 
شورای رقابت به اســتناد مفاد بند ۵ ماده ۵۸ قانون اجرای 
سیاست های کلی اصل ۴۴ قانون اساسی، این بازار را مصداق 
بازار انحصاری دانست. بر همین اساس مرکز ملی رقابت به 
ارائه دستورالعمل تنظیم قیمت، مقدار و شرایط دسترسی به 
بازار اینترنت ثابت مکلف شد.گفتنی است، مرکز ملی رقابت 
باید این دستورالعمل را با مشارکت وزارت ارتباطات و فناوری 
اطلاعات، سازمان نظام صنفی رایانه ای و نظر خواهی از سایر 

ذینفعان، تهیه و جهت تصویب به شورای رقابت ارائه نماید.

افزایش بی سروصدای قیمت لوازم خانگی 
هیج مجوزی صادر نشده است!

رئیس اتحادیه فروشــندگان لــوازم خانگی از 
افزایش قیمــت ۱۰ تا ۱۵ درصــدی برخی از 
شــرکت های لوازم خانگی خبــر داد و گفت که 
پیگیری ها نشــان می دهد مجــوزی برای این 

افزایش قیمت صادر نشده است.
به گزارش اقتصادنیوز ،  اکبر پازوکی اظهار کرد: شش یا هفت 
شرکت قیمت محصولات خود را بین ۱۰ تا ۱۵ درصد افزایش 
داده اند، اما بقیه شرکت ها هنوز قیمت ها را افزایش نداده اند و 
منتظر صدور مجوز افزایش قیمت از سوی سازمان حمایت 
مصرف کنندگان و تولیدکنندگان هستند.وی در پاسخ به اینکه 
آیا قیمت ها با مجوز سازمان حمایت بالا رفته؟ گفت: پیگیری 
از سازمان حمایت و صمت نشان می دهد که مجوزی برای 
افزایش قیمت صادر نشده اســت. بنابراین فروشندگان هم 
منتظر هستند ببینند تکلیف چه می شود.  پازوکی با بیان اینکه 
سازمان حمایت باید به مردم و اتحادیه اعلام کند که مجوزی 
بــرای افزایش قیمت صادر کرده یا خیر تصریح کرد: مبنای 
گران فروشی در اتحادیه لیست سه ستونه سامانه ۱۲۴ است، 
اما الآن که حداقل شش کارخانه قیمت ها را افزایش دادند و 
بقیه هم منتظر مجوز هستند، تکلیف مشخص نیست.این در 
حالی است که اخیرا امید قالیباف،  سخنگوی وزارت صنعت، 
معدن و تجارت  گفته بود که از تیرماه تاکنون مجوزی برای 
افزایش قیمت لوازم خانگی صادر نشده و در حال حاضر نیز مواد 
اولیه این صنعت افزایش نیافته است. بیشتر صنایع تولیدکننده 
لوازم خانگی، لوازم خط تولیدشان را برای پنج ماه آینده با نرخ 
ارز قبلــی خریدند و بنابراین نیــازی به افزایش قیمت وجود 
ندارد. اما اگر تولیدکننده ای افزایش هزینه داشته باشد، طبق 
روال قبل می تواند آن را به سازمان حمایت مصرف کنندگان 
و تولیدکنندگان ارائه کند تا مورد بررسی قرار گیرد. گفتنی است 
اواخر خرداد امسال سخنگوی وزارت صنعت، معدن و تجارت 
)صمــت( از صدور مجوز افزایــش ۱۵ درصدی قیمت برای 
تلویزیون و ۱۰ درصدی برای یخچال، یخچال فریزر و ماشین 
لباسشویی و ظرفشویی خبر داده بود که از اول تیر اجرایی شد.

استارت افزایش قیمت کارخانه ای خودرو
شورای رقابت بازگشت!

شــورای رقابت به بحث خودرو بازگشــت و در 
اولیــن گام ایــن هفته جلســه ای در ارتباط با 
تعیین دســتورالعمل قیمت گذاری محصولات 

خودروسازان برگزار می کند.
به گزارش اقتصادنیوز، هفته گذشــته اخبــاری در رتباط با 
بازگشت شورای رقابت به پروسه قیمت گذاری خودرو به گوش 
رسید. آن طور که اخبار می گویند سوراب هماهنگی اقتصادی 
سران سه قوه سال گذشته مصوبه را به تصویب رساندند که 
بر اســاس آن شورای رقابت یک سال از دایره قیمت گذاری 
محصولات تولیدی شــرکت های خودروساز خارج شوند و 
به جای آن سیاست گذار خودرویی با هماهنگی ستاد تنظیم 
بازار نسبت به تعیین قیمت کارخانه ای شرکت های خودروساز 
تصمیم گیری کند. اما این تصمیم که در دی ماه سال گذشته 
نهایی شده بود امسال در اولین ماه از فصل زمستان به پایان 
رسید تا بار دیگر صدای پای اعضای شورای رقابت در دفاتر 
فروش شرکت های خودروساز شنیده شود. اولین اقدام شورای 
رقابت در این بازگشت تشکیل کارگروه تخصصی خودرو در 
این شــورا بود. اعضای پنج نفره کارگروه را دو نفر از اعضای 
شورای رقابت، رئیس ســازمان حمایت مصرف کنندگان و 
تولیدکنندگان، رئیس جامعه حسابداران رسمی ایران و یک 
صاحب نظر در حوزه خودرو تشکیل می دهند.رئیس کارگروه 
نیز از میان دو عضو شورا تعیین می شود، همچنین نمایندگان 
سازمان ها و نهادهای ذی ربطی مانند وزارت صمت، انجمن 
واردکنندگان خودرو، انجمن خودروسازان، شرکتهای خودروساز 
و... به صورت موردی و بر اساس موضوع جلسات به »کارگروه 
تخصصی خودرو« دعوت خواهند شد.البته شورای رقابت تاکید 
کرده ماهیت این کارگروه تخصصی کارشناسی است و بررسی 
صنعت خودرو به صورت همه جانبه است تا از اختلاف نظرها 
جلوگیری شود و با حضور تمام ذی نفعان این بخش موضوع 
بازار خودرو مورد نقد و بررسی قرار گیرد و در نهایت تصمیم 
جامع و کاملی گرفته شود.بررسی عملکرد شورای رقابت در 
گذشته نشان می دهد هر گاه این شورا در ارتباط با بحث قیمت 
خودرو تشکیل جلسه داده خروجی این جلسه افزایش قیمت 
کارخانه ای خودرو بوده است. البته فراموش نکنیم خودروسازان 
از نحوی تعیین قیمت محصولاتشان یا همان فرمول معروف 
قیمت گذاری اعضای شــورای رقابت در ادوار گذشته راضی 
نبودند. حال که اســتارت بررسی تعیین قیمت خودرو در مبدا 
زده شده به نظر می رسد قیمت خودرو کارخانه ای خودرو بعد از 
بیش از یکسال که رنگ افزایش به خود ندیده بار دیگر در مسیر 
صعودی قرار گیرد.رشد قیمت کارخانه ای خودرو قیمت های 
بازار را نیز قلقلک داده و سبب می شود تا قیمت های بازاری 
خودرو نیز با اهرم رشــد قیمت کارخانه ای افزایش یابند. در 
این شــرایط افرادی که خودرو در اختیار دارند و قصد عرضه 
آن به بازار را دارند تا به نتیجه رســیدن شورای رقابت منتظر 
می مانند تا خروجی جلسه های شورای رقابت مشخص شود 
سپس نسبت به برچسب قیمتی روی خودروهای در اختیار خود 
اقدام خواهند کرد. البته این روزها نیز بازار خودرو نوسانی دنبال 
می شود و شاهد حرکت سینوسی نمودار قیمت محصولات 
شرکت های خودروساز در بازار هستیم. اما باید منتظر ماند تا 
تعیین قیمت کارخانه خودرو از سوی شورای رقابت، تاثیرش را 

روی قیمت های بازاری خودروها بگذارد.

 »امروز« از وضعیت توسعه حمل و نقل هوایی گزارش می دهد

»افزایش ناوگان« استراتژی دولت سیزدهم
 امروز- لیلا زمانی

رییس سازمان هواپیمایی کشــور گفت: همزمان با 
افزایش ۲.۵ برابری تقاضای سفر هوایی، تعداد صندلی 
پرواز در یک ســال گذشته ۴۰ درصد افزایش یافت و 

تعداد هواپیماهای عملیاتی به ۱۷۵ فروند رسید. 
دولت سیزدهم با سه استراتژی »ساخت هواپیما«، »خرید هواپیمای 
دست دوم« و »بازگرداندن پرنده های زمینگیر« به خط پروازی درصدد 
جبران کمبود صندلی پرواز و به تعادل رساندن عرضه و تقاضا در بخش 

حمل ونقل هوایی است.
هر سال تقاضای سفر هوایی در ماه های پایانی سال و شروع سال نو 
افزایش می یابد و کمبود صندلی پرواز نسبت به تقاضای سفر، بهانه ای 

برای گران فروشی بلیت هواپیما می شود.
در ۳ سال گذشته دوره انتظار خرید بلیت هواپیما تا ۳۰ روز افزایش 
پیدا کرده است و امکان پاسخگویی به تقاضای سفر هوایی به صورت 
روزانه و حتی هفتگی کاهش پیدا کرده است؛ آن گونه که اگر همین 
امشب تصمیم به انجام یک سفر زیارتی به مقصد مشهد مقدس داشته 
باشید امکان اینکه برای روز یا حتی هفته بعد بلیت پیدا کنید بسیار 

بعید است.
در همین راستا »محمد محمدی بخش« رییس سازمان هواپیمایی 
درباره برنامه دولت برای توسعه ناوگان هوایی گفت: هم اکنون تعداد 
صندلی های پروازی تا ۴۰ درصد افزایش یافته و تعداد هواپیماهای 

عملیاتی به ۱۷۵ فروند هواپیمای رسیده است.
وی می گوید: »افزایش ناوگان« استراتژی دولت سیزدهم است و 
این مهم را از دو راه خرید هواپیمای دست دوم و اورهال هواپیماهای 
زمینگیر پیگیری می کند تا دو برابر و نیم شدن تقاضای سفر را پاسخ 

دهد.
بر اساس اعلام معاون وزیر راه و شهرسازی، از ابتدای سال ۱۰۰فروند 
هواپیمای زمینگیر شناسایی شده است که دولت در نظر دارد تا برنامه 
اورهال مجدداً این پرنده ها را در دستور قرار دهد و وارد چرخه پروازی 
کند.از این مسیر اخیراً سه فروند هواپیما بعد از چند سال زمینگیری وارد 

چرخه پروازی شده است.
سازمان هواپیمایی طی ۲ سال گذشته اعلام کرده است که برای 
افزایش تعداد صندلی پرواز منتظر احیای برجام نمی ماند و افزایش 
ناوگان را از چند مسیر دیگر ادامه می دهد.بر اساس بخشی از برنامه که 
مربوط به خرید ناوگان دست دوم می شود، در چند ماه اخیر چند فروند 

هواپیما با میانگین سنی ۱۹ سال وارد کشور شدند.
دولت برنامه خرید هواپیماهای دست دوم را با هدف تقویت ناوگان 
ایرلاین ها در دستور کار دارد و مذاکرات برای افزایش خرید در دستور 

کار است.
وضعیت ناوگان هوایی ایران از نظر تعداد و سن ناوگان 

چگونه است و چند درصد از آن فرسوده به حساب می آید؟
در حال حاضر اگر به معدل سن ناوگان در کشورهای توسعه یافته 
نگاهی بیاندازیم، برخی از آن ها بالای ۲۰ سال است. بنابراین شخصا 
کلمه فرسودگی را نمی پسندم چون چیزی به نام فرسودگی نداریم و 

ناوگان باید استانداردهای لازم را داشته باشد تا پرواز کند.
هم اکنون حدود ۳۳۰ فروند هواپیما در کشور داریم که از این تعداد 
۱۷۳ فروند عملیاتی است و البته این آمار منهای بالگردهای کشور 
است. بنابراین تقریبا نزدیک به ۶۰ درصد از ناوگان ما فعال و بقیه آن 
نیز زمین گیر است که علت عمده آن به موتور هواپیما بر می گردد و 

بخشی از آن به تامین اقلام و قطعات دیگر بر می گردد.
این مسئله به این معناست که اگر از صحت وسلامت هواپیما مطمئن 
نباشیم اجازه پرواز به آن پرنده را نمی دهیم، چرا که نگاه ما در حوزه 
هواپیمایی صفر و ۱۰۰ است و این نوع نگاه ما را بر آن می دارد که به 
ناوگان مان این گونه نگاه کنیم و تا استانداردهای لازم را نداشته باشد 
اجازه پرواز هم ندارد. از سوی دیگر محدودیت ها مانند محدودیت های 

سرزمینی و آب و هوایی را هم می شناسیم.

در شرایط کنونی باید حداقل ۳۵۰ فروند ناوگان فعال برای جمعیت 
کنونی و تعداد فرودگاه های فعلی کشــور داشــته باشیم تا بتوانیم 
پاسخگوی نیاز موجود در حوزه هوانوردی به ویژه در بخش مسافری 
باشیم. البته این نیاز بدون در نظر گرفتن توسعه در این بخش و افزایش 
پروازهای بین المللی است. اگر بخواهیم نگاه بلند و برنامه ریزی شده 
داشته باشیم و نقش خودمان را به عنوان هاب منطقه ای ایفا کنیم 
و در حوزه پروازهای بین المللی و کارگو توسعه پیدا کنیم، این نیاز به 

۵۰۰ فروند هواپیما خواهد رسید.
توسعه ناوگان باید به چند وجه اتفاق بیافتد. مسئله نهضت تعمیر 
قطعه را ایجاد کردیم. در ماه های گذشــته با استفاده از شرکت های 
دانش بنیان که دارای مجوز از ســازمان هواپیمایی کشوری است و 
ارتقاء جایگاه سازمان که می تواند این مجوزها را در حوزه طراحی و 
ساخت بدهد. فعالیت ترکیبی را آغاز کردیم و زنجیره تامین اقلام در 
حوزه طراحی و ساخت ر ا تقویت کردیم که این اقدام با استاندارهای 
بین المللی و بهره گیری از توان شــرکت های دانش بنیان در دستور 
کار قرار گرفته اســت. با آغاز این نهضت جهشی در سر خط آمدن 
هواپیماهای زمین گیر شده در بازه زمانی حدود شش ماه ایجاد شد و 

رشد قابل توجهی در این زمینه داشتیم.
در مهر ماه سال گذشته حدود ۹۰ فروند هواپیمای فعال داشتیم که 
امروز این تعداد به ۱۷۳ فروند رســیده است. با این کار بخش زیادی 
از هواپیماهای زمین گیر، تعمیر و بازسازی شد و به چرخه عملیاتی 

بازگشت.
نکته بعدی این است که زنجیره تامین قطعات را در دنیا گسترش 
دادیم. این به معنی مبارزه با تحریم هایی است که اعمال می شود. 
در این زمینه روش هایی را بلدیم که امروز ما را در دنیا منحصر به فرد 
کرده است و بسیاری از کشورها به دنبال متد و روش ما هستند که 
چــه کاری انجام می دهیم. به نظر من این موضوع در دنیا به عنوان 
یک روش و متد باید ارائه شــود که البته فعلا از تشریح جزییات آن 
معذوریم. چرا که در حال حاضر در جنگ نابرابری هستیم که این نوع 
تحریم ها و محدودیت ها را بی عدالتی و خلاف روح ایکائو می دانیم با 
روش های خاص خودمان این مسئله را دنبال می کنیم و امیدواریم این 

محدودیت ها به زودی برطرف شود.
قطعا زنجیره تامین قطعات مان را گسترش می دهیم و روش هایی 
داریم که ناوگان هوایی بیشتری عملیاتی شود و مشکلات را در این 
حوزه یکی پس از دیگری حل می کنیم و به سطح تعمیرات مان عمق 
می دهیم. به عنوان مثال امروز در زمینه تعمیر موتور وضعیت خوبی 

داریم. 
در زمینه اقلام مصرفی نیز می توانیم بگوییم که به عنوان مثال در 
زمینه روغن موتور خودکفا شدیم و امروز یکی از شرکت های نفتی در 
حال تولید روغن هوایی با استانداردهای بین المللی است و در یکی 
دیگر از کارخانه ها لاستیک هواپیما تولید می کنیم و بخش اعظمی از 

قطعات مصرفی در داخل تولید می شود.
البته در برخی حوزه ها هنوز زنجیره تامین تکمیل نشده و مشکلاتی 

را در این حــوزه داریم که باید با زمان بندی خاص و افزایش دانش 
تخصصی به این اهداف نیز برسیم.

دیگر کشورهای دنیا به دنبال عمق بخشی در حوزه تعمیرات نیستند 
چرا که به راحتی با یک بسته پستی قطعات مورد نیازشان را خریداری 
می کنند و اعتبار و پشتیبانی خدمات پس از فروش دارند و بر این اساس 
مانند ما وارد این بخش ها نمی شوند. البته در این میان بخشی از اقلام را 
به صورت ارزی خریداری می کنیم اما طبیعتا گران تر از حد معمول آن 
را تامین می کنیم که بسته به نوع خرید، واردات و ترابری آن متفاوت 

است. امروز به جرات می توان که در این حوزه در دنیا الگو هستیم.
سن ناوگان هوایی ما در حال حاضر چقدر است 

سن ناوگان هوایی ما نزدیک به ۲۷ سال است و ما باید آن را پایین تر 
بیاوریم. البته در این حوزه سن چندان مفهومی ندارد. بیشتر رعایت 
اســتانداردهای بین المللی و به موقع چک کردن و تعویض کردن 
قطعات زمان دار اهمیت دارد. باید این را هم بدانیم که هنوز از نهایت 
عمر بهره برداری هواپیما فراتر نرفتیم. این سن برای هر هواپیمایی 
تعریف خودش را دارد و متفاوت است. نهایت عمر بهره برداری برای 
برخی هواپیماها بیش از نیم قرن است و هم اکنون در اروپا و آمریکا 

هواپیماهایی با همین سن داریم که پروا می کنند.
اما جالب است که هواپیماهایی وارد کردیم که تا دیروز در اروپا پرواز 
داشــته و امروز که می خواهد در ایران پرواز کند، می گویند مغایر با 
روح ایمنی اســت. این حرف ها و اظهارات جای تامل دارد. هر چند 
ما مایلیم کا ناوگان مان بازســازی و نوسازی شود. هر کسی دوست 
دارد از هواپیماهای نو با ســن پایین تر استفاده کند اما شرایط خاص 

خودش را دارد.
این حرکت نیز در حال انجام از سوی ایرلاین هاست. در مسیر اول 
یعنی تعمیر و نگه داری، در زمینه موتور و ارابه های فرود با وجود اینکه 
کار بسیار پیچیده ای اســت، جوانان این مرز و بوم ورود پیدا کردند 
و امروز هیچ موتور هواپیمایی به خارج از کشــور ارسال نمی شود. با 
قاطعیت می گوییم که چک هیچ هواپیمایی خارج از کشور نمی رود و در 
داخل انجام می شود و این ها اتفاقات بزرگی در صنعت هوانوردی است 
و ای کاش برخی بیشتر به این بخش می پرداختند که عده ای با اعتقاد 
ایستاده اند و با استفاده از دانش تخصصی و ظرفیت هایی که ایکائو آن 
را تعریف کرده است و با بهره گیری از استانداردهای بین المللی، این 
صنعت های تک را مدیریت می کنند. این صنعت زنده است و نفس 
می کشد و کار خودش را انجام می دهد. این صنعت جای مهمی دارد 

و باید برایش فکر کنیم.
با وجود این که همه داعیه این را دارند که صنعت هوانوردی ایران 
بخوابد و با هم در کفر خودشــان هم قسم شده اند که بخش هوایی 
ایران را زمین بزنند در این طرف اما ما هم قســم شدیم با عهد به 
امام، شهدا و مردم، اجازه نمی دهیم این سنگر فتح بشود و به عبارتی 
تنگه احد ماست و کسانی که از اول انقلاب ایستاده اند و این بخش 
را نگه داشته اند از آبرو اعتبار و هستی شان مایه گذاشته اند و اینجا هم 
رزمنده های خاص خودشان را دارند و نمی توانند حرفی بزنند و گمنام 

هستند. در زمینه تامین اقلام هوایی نیز همین اتفاق می افتد و خرید 
هواپیماهای دست دوم هم که در حال انجام است.

بذرپاش برای نونوار کردن ناوگان هوایی چه کند؟
یک کارشناس صنعت هوایی گفت: ما با توجه به بحث تحریم ها 
نمی توانیم از موسسات بین المللی برای تامین منابع مالی خرید هواپیما 
و نوسازی ناوگان استفاده کنیم، بنابراین باید چنین موسسه ای را در 
داخل ایران ایجاد کنیم که بانک ها می توانند در این زمینه فعال شوند.

علیرضا منظری درباره اولویت های پیشنهادی به وزیر جدید راه و 
شهرسازی درخصوص حمل نقل هوایی اظهار کرد: یکی از مشکلات 
اساسی در حوزه وظایف وزارت راه و  شهرسازی بحث ناوگان صنعت 
هوانوردی اســت که وضعیت مناســبی ندارد. درحال حاضر حدود 
۱۰۰ فروند هواپیمای فعال داریم و بقیه به دلیل مشکلات در تامین 

قطعه، غیرفعال است.
وی افزود: از طرف دیگر به دلیل بحث تحریم ها و نیامدن هواپیماهای 
نو، ناوگان هوایی قدیمی شده و ظرف دو سه سال آینده در صورت 

تدبیر نشدن راهکارهای جدید، مشکلاتی را تجربه خواهیم کرد.
این کارشــناس صنعت هوایی با بیان این که در چند سال گذشته 
برنامه ریزی منظم و خوبی برای افزایش یا نوســازی ناوگان هوایی 
صورت نگرفته است خاطرنشان کرد: نوع نظام مدیریتی در صنعت 
هوایی باعث شده تا شرکت های هواپیمایی نتوانند نقدینگی مناسب 
برای بازسازی هواپیماها را به دست بیاورند. با توجه به تحریم ها باید 
مقررات درخصوص تسهیلاتی ورود قطعات هواپیما به داخل کشور 
وضع شود و بشود یک بازسازی اساسی روی هواپیماهایی که نیازمند 

قطعه هستند انجام داد.
منظری تاکید کرد: در یکی دو ســال آینده شاید ما دیگر نتوانیم از 
هواپیماهای بوئینگ MD استفاده کنیم؛ مثل هواپیماهای توپولوف 
که چند سال پیش از رده خارج شد. بنابراین لازم است تا جایگزین 

مناسبی برای MD داشته باشیم.
وی توان داخلی برای تامین قطعات هواپیما را محدود دانست و گفت: 
با وجود آن که دانش فنی در داخل کشور به رشد خیلی خوبی در بحث 
تعمیر و نگهداری رسیده اما از توانایی چندان بالایی برای تامین قطعات 

هواپیماهای موجود برخوردار نیست.
این کارشناس صنعت هوایی با اشاره به انتخاب مهرداد بذرپاش به 
عنوان وزیر راه و شهرسازی گفت: بیش از دو سال از عمر دولت فعلی 
باقی مانده و وزیر راه و شهرسازی باید حدود شش ماه را به شناخت 
مجموعه ی خود بپردازد. آن هم در یک وزارتخانه  زیربنایی اقتصادی 

به نام راه و شهرسازی که حجم فعالیت هایش بسیار گسترده است.
منظری ادامه داد: شاید بهتر باشد بخش حمل و نقل را از مسکن 
جدا کنیم. بخصوص در شرایط فعلی که عموما موضوع ساخت چهار 
میلیون واحد مسکونی مطرح شده و از صحبت های دیروز نمایندگان 
مشخص بود که توجهشان بیشتر معطوف بخش مسکن است. لذا 
شاید بخش حمل ونقل مغفول بماند. درست است که تعداد مسافر در 
حمل ونقل هوایی چندان زیاد نیست اما از نظر استراتژیک و راهبردی 

اهمیت ویژه ای دارد.
وی با ابــراز امیدواری مبنی بر این که از کارشناســان و نیروهای 
متخصص حوزه هوایی استفاده شود گفت: من فکر می کنم وزیر قبلی 

وقت چندانی برای بخش هوایی اختصاص نداد.
منظری، راهکار تامین منابع برای نوسازی صنعت هوایی را ایجاد 
شرکت ها و موسســاتی در  داخل کشور دانست و گفت: معمولا در 
دنیا  شرکت ها و موسسات مالی وجود دارند که اقدام به خرید هواپیما 
می کنند و به صورت اقساطی در اختیار ایرلاین ها قرار می دهند. ما با 
توجه به بحث تحریم نمی توانیم از موسسات بین المللی استفاده کنیم. 
بنابراین باید چنین موسسه ای را در داخل ایران ایجاد کنیم. بانک ها 
شــاید بتوانند زمینه های تامین منابع مالی برای این هدف را ایجاد 
کنند. در غیر این صورت خود شرکت های هواپییمایی از توانایی مالی 

برخوردار نیستند.

 آمارهای خروج سرمایه
 از کشور وحشتناک است

 قرعه کشی خودرو 
یک لاتاری ملی به تمام معناست

نماینده مجلس گفت: بسیار عجیب است چه در حوزه اقتصاد و سیاست چه در حوزه 
اجتماع نمی پذیریم مردم سمت دیگر رودخانه هستند ما هم سمت دیگر رودخانه. 
در صورتی که قدرت و توانایی مردم می تواند مصون ساز باشد چراکه همراهی مردم 
زبان بیگانه را کوتاه می کند، امنیت آفرین است ، نشاط جامعه را فراهم می کند و 
حرکــت ایجاد می کند ولی گویا ترجیح می دهیم به همین وضعیت که مردم در 
قهر اجتماعی به سر می برند روزها را بگذارانیم و انتظار داریم گندمی که کاشتیم 
نتیجه اش گلابی شود که این امکان پذیر نیست.احمد علیرضابیگی، در پاسخ به 

این سوال که طی روزهای اخیر شاهد افزایش قیمت خودرو و ارز بودیم، برخی...

رئیس سازمان بورس با انتقاد از لاتاری ملی قرعه کشی خودرو اظهار کرد: این 
فرآیند تبعات اقتصادی و اجتماعی به همراه دارد. مجید عشقی در میزگرد تبیین و 
بررسی اثرات عرضه خودرو در بورس کالا با اشاره به عرضه خودرو در بورس کالا 
اظهار کرد: اگر فرایند ادامه پیدا کند و عرضه ها افزایش یابد، خود بازار به انتقادات 
در این حوزه پاسخ می دهد. البته به شرط اینکه عرضه ها منظم باشد که بتواند 
پاسخ مشتریان را بدهد. تقاضای واقعی خودرو این اعداد نیست.وی همچنین با 
اشاره به فرایند قرعه کشی خودرو گفت: بر اساس آخرین آمار ثبت نامی  نزدیک 

به ۱۰ میلیون نفر برای ۲۰ هزار خودرو ثبت نام کردند. طبق محاسبات از...

 افزایش ناوگان 
استراتژی دولت سیزدهم

 هزینه سبد معیشت هزینه سبد معیشت
 حداقل  حداقل 33برابر سال گذشته استبرابر سال گذشته است
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گرانیمداوممسکنزیرسایهوعدهها

صفحه 1

استارتافزایشقیمتکارخانهایخودرواستارتافزایشقیمتکارخانهایخودرو

نهضتملیمردمراخانهدارخواهدکرد؟

وز« از وضعیت توسعه حمل و نقل هوایی گزارش می دهد  »امر

انتقاد کارگران از افزایش ۲۰درصدی دستمزد 

شورایرقابتشورایرقابتبازگشت!بازگشت!

 صفحه 7 صفحه 2

 ایران؛ بهشت 
قاچاقچی ها

اقتصاد دولتی فرصت طلایی 
توسعه را از ما گرفت 

رئیس اتاق بازرگانی تهران:کدام نهادها مسئول ساماندهی وضعیت فعلی قاچاق هستند؟

  صفحه 1 صفحه 1

 هیج مجوزی 
صادر نشده است!

 قیمت اینترنت 
آزاد شد

بنا به مصوبه شورای رقابت قیمت گذاریافزایش بی سروصدای قیمت لوازم خانگی 

در حالی که ما برای کمبود انرژی در اروپا خط و نشان می 
کشیدیم اما اروپا از سرمای سخت عبور کرد و ما هم چنان 
برای تامین انرژی چالش داریم.چالش انرژی در همین چند 
روز گذشته نشــان داد که برای تامین و مصرف گاز باید 
شیوه مدیریت جدیدتری را در دستور کار قرار داد و لذا تنها 
بــا مدیریت مصرف و تعطیلی ادارات و صدور اطلاعیه و 
اعلامیه نمی توان انرژی را مدیریت کرد. کسری گاز در 
حال حاضر متاسفانه کشور را به حالت نیمه تعطیل درآورده 

و موجب شده تا دولتمردان حتی از...

 سیاست مدیریت انرژی 
بر همان پاشنه قدیم می چرخد

یادداشت امروز

  بابک رحیمیان

امــروزه با بروز تغییرات شــدید در محیط اقتصادی- 
اجتماعی جهان، صنعت حمــل و نقل هوایی نیز دچار 
تحولات اساســی شده و برنامه ریزی برای این صنعت 
را مشــکل تر از پیش نموده است. این صنعت در ایران 
بدلیل تحریم های بین المللی شدید، نیاز به توسعه هر 
چه بهتر و بیشتر حمل و نقل هوایی، تقاضا روبه افزایش 
و همچنین تاثیرات بلندمدت تکنولوژیکی ساخت هواپیما 
دارای پیچیدگــی های خاص خود می باشــد. یکی از 
الزامات برنامه ریزی در هر صنعتی پیش بینی درست از 

نیازهای صنعت در آینده می باشد. 

پرواز ایمن
 سرمقاله امروز

 ابوالفضل شادمان

 ادامه درصفحه ۵
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